



ການປຸກຈິດສຳນັກກ່ຽວກັບອັນຕະລາຍຂອງຢາຂ້າແມງໄມ້ໃຫ້ຊາວບ້ານ ມືອງຄຳ ແຂວງຊຽງຂວາງ ໂດຍສະມາຄົມຄົ້ນພົບການລາວ, ວັນທີ 02/2021 ຮູບພາບ: ©GIZ/CEGGA

# ຮ່ວມມືກັນເພື່ອການປົກຄອງທີ່ດິນ

## ແຜນງານການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງປະຊາຊົນ ຕໍ່ວຽກງານການປົກຄອງທີ່ດິນ ແລະ ສ້າງລັດທີ່ປົກຄອງດ້ວຍກົດໝາຍ (CEGGA II)

### ພາບລວມ

ລັດຖະບານແຫ່ງ ສປປ ລາວ ສຸມໃສ່ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງວຽກງານການປົກຄອງທີ່ດິນ ແລະ ສົ່ງເສີມຫຼັກການປະຊາທິປະໄຕ ໂດຍຜ່ານການປັບປຸງລັດຖະທຳມະນູນ, ການສ້າງກົດໝາຍໃໝ່ ແລະ ດຳລັດຕ່າງໆ. ແຜນງານ CEGGA ສົ່ງເສີມການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດບັນດາຜົນສຳເລັດຕ່າງໆ ເພື່ອໃຫ້ແທດເໝາະກັບຊີວິດການເປັນຢູ່ຂອງປະຊາຊົນ ແລະ ເພື່ອໃຫ້ປະຊາຊົນ ແລະ ສັງຄົມຮັບຮູ້ເຖິງສິດ ແລະ ເປັນສ່ວນໜຶ່ງໃນຂະບວນການພັດທະນາປະເທດຊາດ. ນີ້ແມ່ນທີ່ມາຂອງແຜນງານ CEGGA.

ແຜນງານ CEGGA ໄລຍະທຳອິດ (2017-2022) ໄດ້ອອກແບບໂດຍມີຈຸດປະສົງເປົ້າໝາຍກວ້າງຂວາງ ເພື່ອເຮັດໃຫ້ມີຈຸດລິເລີ່ມທີ່ຫຼາກຫຼາຍໃນການເຈລະຈາ ແລະ ການຮ່ວມມືຂອງຄູ່ຮ່ວມພັດທະນາທິມເອີຣົບ ກັບ ສປປ ລາວ ກ່ຽວກັບສິດທິມະນຸດ, ການສ້າງລັດທີ່ປົກຄອງດ້ວຍກົດໝາຍ, ການປົກຄອງທີ່ດິນ, ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງປະຊາຊົນ.

ແຜນງານ CEGGA ໄລຍະ II (2022-2025) ຊ່ວຍບັນລຸສອງໃນສາມຂົງເຂດບຸລິມະສິດຂອງຍຸດທະສາດຂອງທິມເອີຣົບ (ແຜນງານຮ່ວມຂອງສະຫະພາບ ເອີຣົບ) ສຳລັບ ສປປ ລາວ: ສົ່ງເສີມການປົກຄອງທີ່ດິນ, ສິດທິມະນຸດ ແລະ ການສ້າງລັດທີ່ປົກຄອງດ້ວຍກົດໝາຍ ແລະ ສະໜັບສະໜູນແຜນງານລິເລີ່ມສີຂຽວຂອງທິມເອີຣົບ ໂດຍຜ່ານການສະໜອງທຶນຊ່ວຍເຫຼືອລ້າຂະໜານນ້ອຍໃຫ້ແກ່ອົງການຈັດຕັ້ງສັງຄົມທ້ອງຖິ່ນ; ແລະ ການນຳສະເໜີວິທີການໃໝ່ໃນການສົ່ງເສີມວຽກງານການປົກຄອງທີ່ດິນໃນຂົງເຂດສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດແບບຍືນຍົງ, ລວມທັງປ່າໄມ້ ແລະ ການປ່ຽນແປງຂອງດິນຟ້າອາກາດ.

### ເປົ້າໝາຍ

ແຜນງານ CEGGA ມີເປົ້າໝາຍເພື່ອເພີ່ມທະວີການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງປະຊາຊົນໃນການພັດທະນາປະເທດຊາດໂດຍແນ່ໃສ່ການປັບປຸງສະພາບແວດລ້ອມ ແລະ ຄວາມອາດສາມາດໃຫ້ແກ່ອົງການຈັດຕັ້ງສັງຄົມ, ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃນການປະຕິບັດພາລະບົດບາດຂອງສະພາ, ແລະ ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດພັນທະສາກົນດ້ານສິດທິມະນຸດ ແລະ ການສ້າງລັດທີ່ປົກຄອງດ້ວຍກົດໝາຍ.

ຊື່ແຜນງານ	ແຜນງານການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງປະຊາຊົນ ຕໍ່ວຽກງານການປົກຄອງທີ່ດິນ ແລະ ສ້າງລັດທີ່ປົກຄອງດ້ວຍກົດໝາຍ (CEGGA II)
ຜູ້ໃຫ້ທຶນ	ອົງການເພື່ອການພັດທະນາ ແລະ ການຮ່ວມມືສະວິດເຊີແລນ (SDC), ກະຊວງການຮ່ວມມືດ້ານເສດຖະກິດ ແລະ ການພັດທະນາຂອງສະຫະພັນເຢຍລະມັນ (BMZ) ແລະ ສະຫະພາບເອີຣົບ (EU)
ຂົງເຂດແຜນງານ	ຫຼວງພະບາງ, ຄຳມ່ວນ (ຂັ້ນແຂວງ) ແລະ ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ (ຂັ້ນສູນກາງ)
ຄູ່ຮ່ວມຈັດຕັ້ງປະຕິບັດແຜນງານ	ກະຊວງພາຍໃນ, ກະຊວງຍຸຕິທຳ, ສະພາແຫ່ງຊາດ, ພະແນກພາຍໃນແຂວງ, ແລະ ພະແນກຍຸຕິທຳແຂວງ, ສານປະຊາຊົນແຂວງ, ຄະນະກຳມະການປະສານງານອົງການຈັດຕັ້ງສັງຄົມລາວ
ໄລຍະເວລາ	ພະຈິກ 2022 – ຕຸລາ 2025

### ວິທີການດຳເນີນງານ

ໂດຍອີງໃສ່ຜົນສຳເລັດຂອງໄລຍະທຳອິດ, ແຜນງານ CEGGA ໄລຍະ II ສຸມໃສ່ການປັບປຸງການຮ່ວມແຮງຮ່ວມໃຈຂອງປະຊາຊົນ ແລະ ພາກລັດໃນການພັດທະນາປະເທດຊາດແບບມີສ່ວນຮ່ວມ ເຊິ່ງໄດ້ດຳເນີນງານຜ່ານ 3 ອົງປະກອບຢູ່ຂັ້ນສູນກາງ ແລະ 2 ແຂວງເປົ້າໝາຍຄື: ແຂວງຄຳມ່ວນ ແລະ ແຂວງຫຼວງພະບາງ:

- ກອງປະຊຸມພົບປະລະຫວ່າງ ພາກລັດ ກັບ ອົງການຈັດຕັ້ງສັງຄົມລາວ ໄດ້ຖືກປັບປຸງທາງດ້ານປະລິມານ ແລະ ຄຸນນະພາບ. ຄະນະກຳມະການປະສານງານອົງການຈັດຕັ້ງສັງຄົມລາວ (LCCC) ເຊິ່ງເປັນໜ່ວຍງານປະສານງານທີ່ໃຫຍ່ທີ່ສຸດຂອງບັນດາອົງການຈັດຕັ້ງສັງຄົມລາວ ໄດ້ສະໜັບສະໜູນເປົ້າໝາຍຂອງແຜນງານ CEGGA II ໃນການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງອົງການຈັດຕັ້ງສັງຄົມລາວຕໍ່ກັບການປົກຄອງທາລິກັບຫຼາຍພາກສ່ວນ. ການມີສ່ວນຮ່ວມດັ່ງກ່າວແມ່ນໄດ້ຊ່ວຍສົ່ງເສີມບົດບາດ

ຂອງອົງການຈັດຕັ້ງສັງຄົມລາວ ແລະ ລັດຖະບານ, ການໄດ້ຮັບທຶນ ແລະ ການສ້າງຂີດຄວາມສາມາດເພື່ອການພັດທະນາ.

- ສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ສະພາປະຊາຊົນແຂວງນໍາໃຊ້ຂະບວນການຕັດສິນບັນຫາທີ່ແນໃສ່ປະຊາຊົນ. ສະພາແຫ່ງຊາດ ຈະເພີ່ມຈໍານວນນິຕິກຳທີ່ໄດ້ຮັບຄຳຄິດເຫັນທາງດ້ານວິຊາການຈາກແຜນງານ CEGGA ໄລຍະ II ກ່ຽວກັບບົດບາດຍິງ-ຊາຍ ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງສັງຄົມ ເພື່ອປະກອບຄຳເຫັນໃນກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ການນໍາໃຊ້ຄຸນນະພາບປະເມີນຜົນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດໝາຍໃນຂະບວນການສ້າງນິຕິກຳຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ.
- ການເຂົ້າເຖິງຄວາມຍຸດຕິທຳຂອງປະຊາຊົນໄດ້ຮັບການປັບປຸງ ເຊິ່ງເຫັນໄດ້ຈາກການເພີ່ມຂຶ້ນຂອງປະຊາຊົນທີ່ໄດ້ຮັບການຊ່ວຍເຫຼືອທາງດ້ານກົດໝາຍ ແລະ ການເພີ່ມສະຕິຄວາມຮັບຮູ້ໃຫ້ແກ່ລັດຖະກອນ, ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ, ແລະ ສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງກ່ຽວກັບວິທີການພັດທະນາວຽກງານການສ້າງລັດທີ່ປົກຄອງດ້ວຍກົດໝາຍໃນຂົງເຂດປົກຄອງທີ່ຖືວ່າເປັນຫຼັກການພື້ນຖານເພື່ອຄຳປະກັນຄວາມຍຸດຕິທຳ.

### ຜົນໄດ້ຮັບ

ດ້ວຍການສະໜັບສະໜູນຂອງແຜນງານ CEGGA, ໄລຍະເວລາການລົງທະບຽນໂດຍສະເລ່ຍຂອງອົງການຈັດຕັ້ງສັງຄົມໄດ້ຫຼຸດລົງຈາກ 595 ວັດລັດຖະການໃນປີ 2018 ເຫຼືອເປັນ 151 ວັດລັດຖະການໃນປີ 2022. ໄດ້ມີການສ້າງຕັ້ງ 7 ຄະນະເຮັດວຽກໃນຂະແໜງການອົງການຈັດຕັ້ງສັງຄົມ ແລະ ໄດ້ສ້າງຜົນປະໂຫຍດໃຫ້ຊຸມຊົນຫຼາຍກວ່າ 200 ບ້ານໃນບັນດາ 15 ແຂວງ.

ໃນລະຫວ່າງປີ 2017 ຫາ 2022, ແຜນງານ CEGGA ໄດ້ສະໜັບສະໜູນສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດຈະກຳສ້າງຂີດສາມາດຫຼາຍກວ່າ 180 ກົດຈະກຳ ເຊິ່ງບັນລຸໄດ້ທັງໝົດ 18 ແຂວງໃຫ້ສາມາດປະຕິບັດວຽກສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງຊຸດທີ I ຢ່າງຄົບຖ້ວນ.

ນອກຈາກນີ້, ແຜນງານ CEGGA ໄດ້ສະໜັບສະໜູນຄູອາຈານຈານວນ 60 ທ່ານຈາກສະຖາບັນຍຸຕິທຳແຫ່ງຊາດ (ສຍຊ) ຍົກລະດັບທັກສະການສອນທີ່ເນັ້ນໃສ່ການປະຕິບັດໂຕຈິງ ຜ່ານໂຄງການການສຶກສາກົດໝາຍແບບຄລິນິກ ເຊິ່ງຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມຈຳນວນ 5,600 ຄົນໄດ້ຮັບຜົນປະໂຫຍດຈາກກົດຈະກຳດັ່ງກ່າວ ແລະ ຍັງໄດ້ມີການພັດທະນາຍຸດທະສາດຄວາມສະດັງໄວຕໍ່ບົດບາດຍິງ-ຊາຍໃນວຍການໄກ່ເກຍຂັ້ນແຂວງຂຶ້ນບ້ານ ແລະ ໄດ້ຝຶກອົບຮົມໃຫ້ຄູຝຶກຈຳນວນ 59 ຄົນ ຈາກທຸກແຂວງໃນທົ່ວປະເທດ.



ສົ່ງເສີມການນໍາໃຊ້ດິຈິຕອລເພື່ອເຊື່ອມຕໍ່ກັບຊຸມຊົນດ້ວຍໂອກາດໃນແຂວງຈໍາປາສັກ  
ຮູບພາບ: ©GIZ/ Phoonsab

### ການເຊື່ອມສານບົດບາດຍິງ-ຊາຍ ແລະ ບໍ່ປະຖິ້ມໃຜໄວ້ເບື້ອງຫຼັງ

ໂດຍອີງຕາມຂໍ້ມູນບົດບາດຍິງ-ຊາຍຂອງ ສປປ ລາວ ທີ່ພັດທະນາໂດຍສະຫະພັນແມ່ຍິງລາວ, ເປົ້າໝາຍການພັດທະນາແບບຍິນຍົງ, ແລະ ສອດຄ່ອງກັບແຜນປະຕິບັດງານບົດບາດຍິງ-ຊາຍຂອງຄູ່ຮ່ວມງານເອີຣົບ III 2021-2025, ແຜນງານ CEGGA II ມີຈຸດປະສົງເພື່ອສະໜັບສະໜູນພະນັກງານຍິງຂອງສະຖາບັນຄູ່ຮ່ວມງານຫຼັກໃນຂັ້ນສູນກາງ ແລະ ຂັ້ນທ້ອງຖິ່ນ, ລວມທັງພະນັກງານເພດຍິງຂອງບັນດາກະຊວງ, ສະມາຊິກສະພາ ແລະ ບັນດາອົງການຈັດຕັ້ງສັງຄົມ ໃນການປະຕິບັດພາລະບົດບາດ ແລະ ໜ້າທີ່ຢ່າງໜັ້ນໃຈຫຼາຍຂຶ້ນ ເພື່ອໃຫ້ມີສິດໃນການສະແດງຄວາມຄິດເຫັນຢ່າງເທົ່າທຽມກັນເມື່ອທຽບກັບເພື່ອນຮ່ວມງານເພດຊາຍຢູ່ໃນສະຖາບັນ ຫຼື ອົງການຈັດຕັ້ງດັ່ງກ່າວ.

ໃນສ່ວນຂອງກຸ່ມເປົ້າໝາຍການສະໜັບສະໜູນບັນດາອົງການຈັດຕັ້ງສັງຄົມ ແລະ ການສະໜອງທຶນ ແນໃສ່ການໃຫ້ຄວາມສໍາຄັນວຽກງານຄວາມສະເໝີພາບບົດບາດຍິງ-ຊາຍ, ການຊ່ວຍເຫຼືອກຸ່ມຄົນທີ່ດ້ອຍໂອກາດ (ຕົວຢ່າງ: ຊາວໜຸ່ມ, ຄົນພິການ, ກຸ່ມຄົນຊົນເຜົ່າ) ແລະ/ຫຼື ສິ່ງແວດລ້ອມ; ການເອົາໃຈໃສ່ຕໍ່ວຽກງານບົດບາດຍິງ-ຊາຍຂອງສະພາປະຊາຊົນແຂວງໃນການຕິດຕາມບັນຫາຕ່າງໆຂອງປະຊາຊົນ ຈະເຂັ້ມແຂງຂຶ້ນ.

ການກຳນົດແຜນງານ CEGGA II ໄດ້ຮັບຄຳແນະນຳຈາກແນວທາງທີ່ອ້າງອີງຕາມສິດທິ ແລະ ຫຼັກການ “ປາດສະຈາກຄວາມຮຸນແຮງທຸກຮູບແບບ” ແລະ “ບໍ່ປະຖິ້ມໃຜໄວ້ເບື້ອງຫຼັງ” ເຊິ່ງສອດຄ່ອງກັບແຜນວຽກຈຸດສຸມກ່ຽວກັບວຽກງານປົກຄອງ, ການສ້າງລັດທີ່ປົກຄອງດ້ວຍກົດໝາຍ ແລະ ສິດທິມະນຸດ. ແຜນງານ CEGGA II ມີສ່ວນຮ່ວມກັບປະຊາຊົນຫຼາກຫຼາຍຊົນເຜົ່າລວມທັງຜູ້ທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບຈາກຄວາມທຸກຍາກ ແລະ ຜູ້ທີ່ດ້ອຍໂອກາດທາງດ້ານພາສາ ແລະ ອຸປະສັກອື່ນໆ. ການສົ່ງເສີມການມີສ່ວນຮ່ວມໃນຂະບວນການ ແລະ ນະໂຍບາຍໃນພາກສັງຄົມ, ສະພາ ແລະ ຂະແໜງຍຸຕິທຳຈະຊ່ວຍຊຸກຍູ້ ແລະ ສະໜັບສະໜູນອົງການຈັດຕັ້ງລັດ ແລະ ສະພາ ໃນການດັດປັບວິທີການຂອງຕົນເພື່ອລວມເອົາ ແລະ ຕອບສະໜອງຄວາມຕ້ອງການຂອງປະຊາຊົນບັນດາຊົນເຜົ່າ.

**ກ່ຽວກັບ GIZ Laos**

GIZ, ໃນນາມເປັນສ່ວນຂອງການຮ່ວມມື ເຢຍລະມັນ ເພື່ອການພັດທະນາ, ໄດ້ເຄື່ອນໄຫວວຽກງານຢູ່ ສປປ ລາວ ນັບແຕ່ປີ 1993 ຕ່າງໜ້າໃຫ້ກະຊວງການຮ່ວມມືດ້ານເສດຖະກິດ ແລະ ການພັດທະນາ ແຫ່ງ ສະຫະພັນ ເຢຍລະມັນ (BMZ). ໃນປັດຈຸບັນ, GIZ ກຳລັງສະໜັບສະໜູນບັນດາໂຄງການຢູ່ໃນ 3 ຂົງເຂດບຸລິມະສິດ: ກ) ການພັດທະນາຊຸມນະບົດ, ຂ) ການອະນຸລັກຮັກສາທຳມະຊາດ ແລະ ຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດ, ຄ) ການພັດທະນາເສດຖະກິດແບບຍິນຍົງ, ແລະ ງ) ວຽກງານການປົກຄອງທີ່ດິນ.

ສຳລັບຂໍ້ມູນເພີ່ມຕື່ມ, ກະລຸນາເຂົ້າເບິ່ງທີ່ເວັບໄຊ [www.giz.de/laos](http://www.giz.de/laos)

ຈັດພິມໂດຍ: Deutsche Gesellschaft für Internationale Zusammenarbeit (GIZ) GmbH

ສຳນັກງານຂັ້ນທະບຽນ ບອນ ແລະ ເອຈັບອນ, ປະເທດເຢຍລະມັນ

ແຜນງານການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງປະຊາຊົນ ຕໍ່ວຽກງານການປົກຄອງທີ່ດິນ ແລະ ສ້າງລັດທີ່ປົກຄອງດ້ວຍກົດໝາຍ (CEGGA II)

ຖະນົນວັດນາກໃຫຍ່, ບ້ານວັດນາກນ້ອຍ, ເມືອງສີສັດຕະນາກ, ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ, ສປປ ລາວ

ໂທ: +856 21 316 651  
 ເຟັກ: +856 21 316 654  
 ເວັບໄຊ: [www.giz.de/laos](http://www.giz.de/laos) (ພາສາອັງກິດ);  
[www.giz.de/laos-la](http://www.giz.de/laos-la) (ພາສາລາວ)

ລົງວັນທີ: ເດືອນພະຈິກ 2024

ອອກແບບໂດຍ: ພະແນກສື່ສານມ່ວນຊື່ນ, ຫ້ອງການ GIZ, ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ

ຮູບພາບໂດຍ: GIZ/CEGGA; GIZ/Phoonsab

ເນື້ອຫາ: Barbara Meincke

ຕິດຕໍ່: Barbara Meincke (barbara.meincke@giz.de)

ຫ້ອງການ GIZ ຈະເປັນຜູ້ຮັບຜິດຊອບຕໍ່ເນື້ອໃນສິ່ງພິມດັ່ງກ່າວນີ້.

ຕາງໜ້າໃຫ້: ກະຊວງການຮ່ວມມືດ້ານເສດຖະກິດ ແລະ ການພັດທະນາຂອງສະຫະພັນເຢຍລະມັນ

ແຜນງານນີ້ໄດ້ຮັບການຊ່ວຍເຫຼືອທຶນຈາກອົງການເພື່ອການພັດທະນາ ແລະ ການຮ່ວມມືສະວິດເຊີແລນ (SDC), ກະຊວງການຮ່ວມມືດ້ານເສດຖະກິດ ແລະ ການພັດທະນາຂອງສະຫະພັນເຢຍລະມັນ (BMZ) ແລະ ສະຫະພາບເອີຣົບ (EU)

ຂໍ້ມູນອື່ນກ່ຽວກັບ ໂຄງການ: BABSEACLE (<https://www.babseacle.org/>)  
 Westminster Foundation for Democracy (<https://www.wfd.org/>)  
 HELVETAS (Helvetas | Swiss development organization)  
 CORD (Laos - Cord)